

Order
Lenin**AWARD CITATION**

Surname, name and middle name	LABUTIN ALEKSEJ ALEKSANDROVICH
Rank	Sr. Lieutenant
Position and unit	Deputy commander of the 1st aviation squadron, 523 fighter aviation regiment.
is recommended for the title "HERO OF SOVIET UNION"	
1. Birth year	1914
2. Nationality	Russian
3. In Red Army service since	1936
4. Party membership	VKP(b) member 1942
5. Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	Against the German Fascism on the Leningrad front during 04.10.1941-01.01.1942 and on the Western front since 20.06.1942.
6. Wounds and contusions	Wounded 7 times
7. Previous awards	None
8. Drafted by which induction station	Isovskij military commissariat, Penza region.
9. Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Senior Lieutenant LABUTIN conducted 73 combat sorties during his service on the Leningrad front in the period 04.10.1941 - 26.12.1941. Of these missions: 40 ground strike missions, 15 protective cover to the ground troops. He was engaged in 18 air battles. The effectiveness of his ground strikes was confirmed by the commanders of 54 Army, such that LABUTIN received a commendation for his effort. The ground strike missions resulted in the following damage to the enemy: 20 machine guns and AA cannons were suppressed, 5 artillery positions destroyed, eliminated up to a battalion of enemy troops.

According to the directive issued by the Peoples Commissariat of Defence, comrade LABUTIN was twice recommended for a state award (first time for "Red Banner" order, and the second time for "Lenin" order). But because the headquarters of the army aviation group were subjected to the enemy attack, it appears the documents have been lost and the veteran has not been bestowed yet.

During the period of his service in 234 fighter aviation regiment (1 Airforce) from 20.06.1942 till 10.07.1942, comrade LABUTIN conducted 30 combat missions:

- 11 - protective cover to the ground troops;
- 2 - escorting our ground assault aircrafts;
- 14 - for ground strike and bomb missions;
- 3 - air patrol.

He has participated in 9 air battles. He personally shot down 1 enemy aircraft Ju-88. And in a group - 2 Ju-88s. In the air battles, he proved to be an exceptionally brave pilot. Despite enemy superiority, he engaged in an air fight against 5 Me-109 and 1 Ju-88 and came victorious out of this engagement.

On 10 July 1942, he encountered 5 times as numerous enemy group of Me-109s and Ju-88. LABUTIN kept in the engagement for 20 minutes. He was wounded 6 times in the legs and the arms, but nonetheless remained in the fight. Even when a projectile fragment severed his eye and the blood poured down the face, he remained in the air battle until after the German vultures were scattered. Bleeding, he brought his aircraft back to the base and successfully landed losing consciousness after that on the ground. For exhibited exceptional courage and bravery in the struggle against the German invaders, he deserves state award - title "HERO OF SOVIET UNION" accompanied with bestowal by order "LENIN" and the medal "GOLD STAR".

Commander of
523 fighter aviation regiment
Major *signature*
/GOLUBOV/

Commissar of
523 fighter aviation regiment
Batt. Commissar *signature*
/AVDOKHIN/

" " July 1942

II. Conclusion of the superiors

He deserves the title "HERO OF SOVIET UNION" accompanied with bestowal by order "LENIN" and the medal "GOLD STAR"

Commander of
234 fighter aviation division
Colonel *signature*
/NEMTSEVICH/

Commissar of
234 fighter aviation division
Regimental Commissar *signature*
/GORSHKOV/

16 July 1942

III. Conclusion of Army Military Council

He deserves to be bestowed with the highest state award - "LENIN" order

Commander of 1 Airforce
Mj. General of Airforce *signature*
/KHUDYAKOV/

Commissar of 1 Airforce
Brigadier Commissar *signature*
/LITVINENKO/

" " 1945

IV. Conclusion of the Front Military Council

176

Обязательно все графы заполнять полностью.

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя и отчество **ЛАБУТИН АЛЕКСЕЙ АЛЕКСАНДРОВИЧ**

Военное звание **Старший лейтенант**

Должность, часть **Зам. командира 1 АЭ 523 Истребительного авиационного полка.**

Представляется к **Званию "ГЕРОЙ СОВЕТСКОГО СОЮЗА"**

1. Год рождения **1914 года** 2. Национальность **Русский**

3. С какого времени состоит в Красной Армии **с 1936 года** 4. Партийность **Член ВКПб с 1942г.**

5. Участие в боях (где и когда) **Против немецкого фашизма на Ленинградском фронте с 4.10.41 по 1 янв. 42 и на Западн. фр. с 20.6.42 г.**

6. Имеет ли ранения и контузии **Имеет 7 ранений**

7. Чем ранее награжден (за какие отличия) **Не награжден**

8. Каким РВК призван **Исовским Пензинской области**

9. Постоянный домашний адрес: (представляемого к награждению или его семьи)

I. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

Старший лейтенант ЛАБУТИН за период боевых действий на Ленинградском фронте с 4.10.41 по 26.12.41 произвел 73 боевых вылета, их них: на штурмовку войск противника - 40, на прикрытие наших войск - 15, воздушных боев проведено - 18. Эффективность штурмовок подтверждена командующим 54 армии, за что ЛАБУТИНУ объявлена благодарность. Штурмовыми действиями у противника уничтожено: подавлено зенитно-пулеметных точек - 20, артиллерийских точек - 5, уничтожено живой силы около батальона.

На основании приказа НКО т. ЛАБУТИН представлялся дважды к правительственной награде: ордену "КРАСНОЕ ЗНАМЯ" и к ОРДЕНУ

ЛЕНИНА, но в виду того, что штаб авиационной армейской резервной группы подвергся нападению войск противника, документы, как видно, утеряны и награжден не был.

За время нахождения в составе 234 ИАП в I ВА с 20.6.42 по 10.7. т. ЛАБУТИН произвел 26 боевых вылетов, из них:

на прикрытие наших войск - 11.

на прикрытие штурмовиков - 2.

на бомбометание и штурмовку - 14.

на патрулирование - 3.

Воздушных боев провел - 9. Лично сбил 1 самолет противника В-88 и в группе - 2 В-88. В воздушных боях показал себя исключительно важным, не смотря на превосходство противника, вел воздушный бой с 5 ME-109 и 1 В-88, из которого вышел победителем.

10.7.42 при встрече с противником Me-109 и В-88 в численном превосходстве в 5 раз ЛАБУТИН дрался в течение 10 минут, был 6 раз ранен в ноги и руки, но все же из боя не уходил, даже, когда осколком был выбит глаз и кровь заливала лицо, не покинул поле боя и лишь после разгона фашистских стервятников, он, истекая кровью, привел свой самолет на аэродром, благополучно произвел посадку и потерял сознание. За проявленное исключительное мужество и героизм в борьбе с немецкими оккупантами достоин правительственной награды звания ГЕРОЙ СОВЕТСКОГО СОЮЗА с вручением ОРДЕНА ЛЕНИНА и медаль ЗОЛОТАЯ ЗВЕЗДА.

КОМАНДИР 523 ИАП
МАЙОР *Голубов*
ГОЛУБОВ

ВОЕНКОМ 523 ИАП
БАТ. КОМИССАР *Авдосин*
АВДОСИН

" " июля 1942 года.

Командир (Начальник)

(звание)

194 г.

177

II. Заключение вышестоящих начальников

ДОСТОИИ ПРАВИТЕЛЬСТВО ВЕНОЙ НАГРАДЫ ПРИСВОЕНИЯ ЗВАНИЕ ГЕРОЯ СОВЕТСКОГО
СОЮЗА С ВРУЧЕНИЕМ ОРДЕНА ЛЕНИНА И МЕДАЛЬ "ВОСТОЧАЯ ЗВЕЗДА "

КОМАНДИР 234 ИА
ПОЛКОВНИК
/ИЛЬЧЕНКО/

ВОЕНКОМ 234 ИА
ПОЛК. КОМИССАР
/ГОРШКОВ/

" 6 " МАЙ 1942 г.

Командир (Начальник)

(звание)

194 г.

III. Заключение Военного Совета Армии

Заслуживает награждения Высшей Правительственной наградой
орденом - "ЛЕНИНА".

КОМАНДУЮЩИЙ I ВОЗДУШНОЙ АРМИЕЙ
ГЕНЕРАЛ-МАJOR АВИАЦИИ
/ХУДЯКОВ/

ВОЕННЫЙ КОМИССАР I ВА
БРИГАДНЫЙ КОМИССАР
/ЛИТВИНЕНКО/

" " 1942 г.

Командующий " Армией

Член Военного Совета

(звание)

(звание)

194 г.

IV. Заключение Военного Совета фронта (Округа)

Командующий

Член Военного Совета

(звание)

(звание)

Начальник Штаба

(звание)

194 г.